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بحث ما درباره رسيدن به دينداري متوازن است، يعني 
جايي كه مث�لًا اخلاقي زيس�تن بتواند هم�ه جنبه هاي 
زندگي م�ا را دربربگيرد نه اينكه بس�ياري از رفتارهاي 
ما خواه ناخ�واه در نقطه ك�ور ديد ما ق�رار بگيرد. بحث 
را با عبارتي از اس�تاد مطه�ري در كت�اب »حكمت ها و 
اندرزها« آغاز مي كن�م: »افرادي ديده مي ش�وند كه از 
كمال رعاي�ت حقوق ديگران حاضر نيس�تند ديناري از 
مال مردم را بخورند. اگر احياناً 10ش�اهي از مال كس�ي 
تلف كنند، خ�ود را ضامن مي دانند، اما همين اش�خاص 
هنگام تلف كردن وقت ديگران احساس گناه نمي كنند. 
از چيزهايي كه سبب تلف ش�دن وقت ديگران می شود، 
مانند خلف وعده و معطل كردن ارباب رجوع و تأخير در 
برنامه هاي تعيين شده مجالس و مانند اينها پرهيز ندارند 
و به چيزي نمي ش�مارند.« آنچه در اي�ن عبارات مي آيد 
دست كم مربوط به پنج دهه پيش است اما به نظر مي رسد 
ما در فرهنگ عمومي خود در اين باره درجا زده ايم و جلو 
نرفته ايم و هنوز در دستيابي به نظم دروني و اجتماعي، در 
مديريت زمان و نظاير آن-  چه در سطوح مديران و چه در 

فرهنگ عامه-  نقص غيرقابل چشم پوشي داريم.
 اگر ما مي خواهيم به پاس��خ اين سؤال ها برس��يم اول از همه بايد 
بپرس��يم بينش دينداري ما چقدر عمق دارد. ايماني كه ما از آن 
سخن مي گوييم چقدر شفاف و راستين اس��ت. آيا ما واقعاً مؤمن 
هس��تيم يا نه، خود را مؤمن مي پنداريم؟ همچن��ان كه آيه قرآن 
مي فرمايد: ي��ا ايها الذين آمَن��وا آمِنوا، معلوم مي ش��ود كه ايمان 
نقطه اي نيست كه ش��ما به آنجا برس��يد و كار تمام شود بلكه هر 
اندازه كه جلوتر مي رويد و هر چقدر پالوده تر مي شويد، بهره شما 
از ايمان بيشتر مي شود. نكته ديگر در اين باره اين است كه توجه 
كنيم جوهره رفتار ديني و جامعه ديني چيست. ما گاهي ممكن 
است خود را ديندار بدانيم، در حالي كه اگر چشم مان را باز كنيم و با 
انصاف به خودمان نگاه كنيم، خواهيم ديد بهره چنداني از دينداري 
نبرده ايم. وقتي به تاريخ نگاه مي كنيم، مي بينيم بسياري از جوامع 
��يْطَانُ أعَْمَالهَُمْ بودن��د، يعني به گمان خود  مصداق زَينََّ لهَُمُ الشَّ
ديندار بودند. مگر آنها كه بت پرستي مي كردند، گمان مي كردند 
ديندار نيستند؟ آنها چرا دعوت انبيا و اوليا)ع( را رد مي كردند، چون 
به گمان خود راهي را مي رفتند كه راه درستي بود. ما گاهي گمان 
مي كنيم بت پرستي از ما دور است. فكر مي كنيم آيين بت پرستي 
در زمان پيامبر)ص( بود يا در جوامع ديگري برپاس��ت، اگر كمي 
به خودمان مراجعه كنيم، مي بينيم كه بت هاي ذهني در درون ما 

جولان مي دهند اما ما به آنها بي اعتنا هستيم. 
علت اين بي اعتنايي چيست؟

علت بي اعتنايي اين است كه ما به دوروبر خود توجه نشان مي دهيم 
اما نسبت به جان خود بي اعتنا هستيم. شما وقتي به آيات قرآن و 
راه و رسم انبيا و ائمه)ع( نگاه مي كنيد، مي بينيد آيه ها و اوليا)ع( 
مدام دعوت به خلوت��ي مي كنند. خلوتي يعني چه؟ يعني ش��ما 
قدري به خودتان بپردازيد. آيه شريفه مي فرمايد: وَ فيِ أنَفُسِكُم أفََلَ 
تبُصِرُون. ما گاهي چنان غرق در بازي هاي روزگار هستيم كه اصلً 
فراموش مي كنيم »نفس/خود« داريم. خداوند مي گويد: حقيقت 
در درون شماس��ت. چرا نگاه نمي كنيد؟ اما ما ام��روز آدم هايي را 

مي بينيم كه اين خود را كاملً از ياد برده اند. 
چرا؟

چون اين شكل از زندگي مدرن بر اين اساس بنيان گذاشته شده 
است كه كس��ي عميقاً نينديش��د. شما فقط س��يطره شبكه هاي 
اجتماعي را در اين چند س��ال ببينيد. غوغاي آنها را تماشا كنيد 
كه تا چ��ه اندازه خلوتي آدم ه��ا را از آنها گرفته ان��د. خب طبيعي 
است انس��اني كه با خود نتواند خلوت كند، نمي تواند به دينداري 
واقعي برسد. آيه قرآن مي فرمايد: و في انفس��كم. چقدر در قرآن 
به ما س��فارش مي ش��ود كه تدبر كنيد، تأمل كنيد، تعقل كنيد. 
خب چه كسي مي تواند تعقل كند؟ كسي كه نسبت به جان خود 
بي اعتناس��ت و مدام در س��ود و زيان اين دنيا و جايگاه، صندلي و 
بت هاي دروني خود غرق است؟ اين فرد مي تواند به مفهوم واقعي 

كلمه به خود بپردازد؟
در واقع ش�ما مي گوييد ما زماني از اي�ن وضعيت رها 
مي شويم كه بتوانيم از محاصره اين روزمرگي بيرون 

بياييم. 
بله، اگر جامعه ما، بالادستي ها و پايين دس��تي ها به تفكر و تعقل 

عميق برگردند، در آن صورت آن توازني كه در سؤال شما بود، به 
وجود مي آيد، يعني ما در آن صورت شاهد جامعه اي خواهيم بود 
كه مثلً دروغ گفتن را يك قبح بزرگ مي داند. خب اين براي يك 
جامعه ديني خوب نيست كه بالادستي ها و پايين دستي ها در آن 

به راحتي دروغ بگويند. 
چرا ما به راحتي دروغ مي گوييم؟

چون قبح آن شكسته شده است. 
خب چرا قبح دروغگويي شكسته شده است؟

چون ما با عمل خود ارتباط واقعي برقرار نمي كنيم. اين طور بگويم 
سيماي واقعي دروغ را نمي بينيم. 

مثال مي زنيد؟
قرآن كتاب تعارف يا شاعرانگي نيست. در قرآن آيه اي وجود دارد 
كه مي گويد وقتي شما غيبت مي كنيد، گوشت برادر مرده خود را 
مي خوريد. عين عبارت قرآن اين اس��ت: أيَحُِبُّ أحََدُكُمْ أنَْ يأَْكُلَ 
لحَْمَ أخَِيهِ مَيْتًا / آيا كسي دوس��ت دارد گوشت برادر مرده خود را 
بخورد؟ معلوم است كه نه! پس چرا ما غيبت مي كنيم؟ يا به عبارت 
بهتر گوشت برادر مرده خود را مي خوريم؟ علت اين امر در آن است 
كه ما با عمل خود ارتباط واقعي برقرار نمي كنيم. مثل اين اس��ت 
كه شما يا من گوش��ت برادر مرده خود را مي خوريم، در حالي كه 
چشايي و بينايي مان بي حس است، يعني چشم، گوش و حواس ما 
نسبت به اين قبح بي حس شده است. بسياري از گناهان را مرتكب 
مي شويم و آنها را كوچك مي پنداريم، چون نوعي بي حسي، كري 

و كوري بر ما مستولي شده است. 
چرا اين بي حسي بر ما و جامعه مان حاكم شده است؟

علت اين ماجرا اين است كه ما آلوده به نگاه پوزيتيويستي شده ايم، 
يعني محسوسات را مي بينيم اما فراتر از آن جلو نمي رويم. گمان 

مي كنيم كه فراتر از محسوسات نوعي بازي با الفاظ است. 
سعدي مي گويد قرآن بر س�ر زبان است و زر در ميان 

جان. 
يعني يك برخورد حداقلي با دين و يك برخورد حداكثري با ظاهر 
و زيور دنيا داشتن. قرآن بر سر زبان است، يعني قلب و ضمير او با 
آن معارف آشنا نيس��ت و در زندگي اش حضور ندارد و زر در ميان 
جان، يعني قلب او به تسخير ظواهر و زينت هاي اين زندگي درآمده 
است. خب معلوم است چنين كسي كه در ظاهر اين دنيا غوطه ور 
است، نمي تواند غيبت كردن را مساوي با خوردن گوشت برادر مرده 
بداند. امام حسين)ع( چرا مي گويد شما حرف مرا نمي شنويد. آيا 
منظور او اين است كه فيزيك و ظاهر كلمات ايشان به گوش لشكر 
يزيد نمي رسد؟ خب معلوم اس��ت كه ظاهر كلمه مي رسد، اما آن 
آدم ها آنقدر لقمه هاي حرام خورده اند كه ديگر بي حس شده اند و 

نمي توانند با عالم معنا ارتباط بگيرند. 
ممكن اس�ت حتي من ظاهراً مال حرام نخورم و خود 
را پاكيزه بپندارم، اما در ط�ول روز هزاران فكر باطل 
از كبر، كين و حرص در س�رم بچرخد. در واقع من هم 

حرام خواري مي كنم، اما متوجه نيستم. 
همين طور اس��ت. اصلً چرا ما به راحتي دروغ مي گوييم و غيبت 
مي كنيم، چون به قول شما اين حرام خواري ها براي ما ملموس و 
روشن نيست. ما چهره كريه آنها را آن گونه كه هستند، نمي بينيم. 
به راحتي درباره ديگران فكر بد مي كنيم و ظن بد مي پرورانيم، اين 
گناه اس��ت، اما چون به ظاهر خروجي ندارد، ديده نمي شود. شما 
ببينيد آدم ها فكر مي كنند قاتل كسي اس��ت كه چاقو را در شكم 
كسي فرو كند و خون او را بريزد. چرا اين طور فكر مي كنند؟ چون 
فقط به محسوسات نگاه مي كنند. وقتي فعل كشتن را مي شنوند، 
چون حيات را در قلمرو جسم مي دانند و جز آن قلمرو را در جاي 
ديگري جست وجو نمي كنند، سريع به همان قلمرو توجه مي كنند، 
اما اگر ما قدري از محسوس��ات جلوتر مي رفتي��م و حيات اصيل 
و واقعي آدم ها را ب��ه روح و روان آنها مي دانس��تيم، در آن صورت 
مي فهميديم كه مي توان با تيغ تهمت و غيبت هم كسي را كشت. 

چه كنيم متوجه چهره اصلي رفتار خود شويم؟
قرآن وقتي از متقين سخن به ميان مي آورد، مي گويد آنها كساني 
هستند كه به غيب ايمان دارند، يعني اهل پرهيز كساني هستند 
كه توانسته اند از اين لايه و رويه ظاهري بگذرند. ما تا زماني كه در 
انگاره هاي ملموس و ماديات و پوزيتيويسم سنگين حاكم بر اين 
زندگي غوطه ور هس��تيم، نمي توانيم ايمان واقعي به غيب داشته 
باش��يم، يعني عميقاً متوجه حضور غيب در اين زندگي باش��يم و 
زماني كه ارتباط ما با آنچه در وراي اين ظاهر وجود دارد قطع است، 

نمي توانيم چهره واقعي رفتار خود را ببينيم. 
 چطور مي توانيم ب�ه ارتباط با غيب ي�ا نهان زندگي و 

خودمان دست بيابيم؟
همچنان كه اشاره ش��د قرآن راه را تأمل، انديش��ه ورزي و تعقل 
مي داند و اين اتفاق نمي افتد مگر آنكه ما ق��دري از اين تعلقات و 
ظاهرگرايي بكاهيم و به خود حقيقي م��ان مراجعه كنيم. طبيعتاً 
تا زماني كه زندگي دروني و خلوتي نداش��ته باش��يم، متوجه اين 
حرام خواري ها نخواهيم شد. گمان ما اين است كه خوردن، همين 
خوردن و غذا همي��ن غذاهاي ظاهري اس��ت، در حالي كه غذاي 
واقعي ما همين انديشه ها، فكرها، الگوها و عادت هاي مان است. اگر 
ما پي به اين معنا ببريم، آن وقت واقعاً هنگام غيبت آن اشمئزاز و 

كراهت در ما پديد مي آيد. 
پس مي توان گفت خطرناك ترين حالتي كه مي تواند 
براي ي�ك جامع�ه دين�ي روي ده�د، اين اس�ت كه 

محسوس گرايي در صدر قرار گيرد. 
بله، اصلً دين براي اين آمده اس��ت كه پرده ها را كن��ار بزند. اگر 
آن م��اوراي فيزيك يعني عالم متافيزيك را از دس��ت بدهيم، اگر 
قرار باشد آسمان همين آسمان محس��وس و زمين همين زمين 
محسوس باشد، در آن صورت عملً دست و پاي دين را در همين 

عالم محسوسات بسته ايم. 
و اين محس�وس گرايي تبعات اجتماع�ي و مديريتي 

دارد. 
من در جايي مي خواندم آمار تلفات آلودگي هوا به اندازه شهداي 
جنگ تحميلي اس��ت. اگر اين آمار درست باشد، بايد پرسيد پس 
چرا اين همه تلفات براي ما محسوس نيست؟ چرا اعتناي چنداني 
به اين تلفات نداريم. شما ببينيد اگر امروز مثلً در خبرها بخوانيم 
كه يك اتوبوس در اتوبان نواب ترمز بري��د و 10نفر را زير گرفت، 
همه نگاه ها به اين س��مت مي چرخند. چرا؟ ب��ه خاطر اينكه اين 
تلفات براي ما ملموس است، اما اينكه كساني جان خود را به خاطر 
نقص در خدمات بهداشتي و درماني يا آلودگي هوا يا كيفيت غذا از 
دست مي دهند، اين براي ما ملموس نيست و طبيعتاً حساسيتي 
را هم برنمي انگيزد. خب وقتي تأمل كنيم، مي بينيم ما حساسيتي 
در برابر اين بحران ها نداريم، چون محس��وس گرا ش��ده ايم، مثلً 
مي بينيم كه در برابر س��رقت مادي حساس هس��تيم اما سرقت 
معنوي را گناه نمي دانيم. مي بينيد كسي جمله اي يا عبارتي را از 
جايي برمي دارد و بدون اشاره به نام مؤلف يا سخنران آن را در جايي 
بيان مي كند، طوري كه انگار جمله از تراوشات ذهني اوست. اثري 

را چاپ مي كند بدون اينكه به منبع يا منابع اشاره كند.
گاهي مي بينيم برخي رفتاره�اي دينداران در نهايت 
به مقصود خود نمي رس�د، مثلًا امروز امربه معروف در 
جامعه ما س�يماي واقعي خود را از دس�ت داده است 
و به نظر مي رس�د نخس�ت اينكه فقط ب�ه يك قلمرو 
خاص تكيه دارد و دوم اينكه در همان جا هم نمي تواند 
كيفيت واقعي خود را پيدا كند. آيا مي توان گفت همين 

ظاهرگرايي در اينجا هم نقش دارد؟
همين طور است. ما بيش��تر از آنكه اش��تياق به پرداختن به خود 
داش��ته باش��يم، دوس��ت داريم به ديگران بپردازيم، در حالي كه 
پيش نياز پرداختن به ديگ��ران، پرداختن به خود اس��ت. يكي از 
بهترين گزينه ها در امر به معروف، امر به معروف به خود اس��ت اما 
ما معمولاً خودمان را به عنوان ابژه و مخاطب امر به معروف در نظر 
نمي گيريم. طوري نگاه مي كنيم كه انگار ما بي نياز به امر به معروف 

هستيم. 
چرا اينطور است؟ چرا خودمان را مخاطب امر به معروف 

نمي دانيم؟
چون خود را نمي بينيم. 

يعن�ي خودم�ان را ب�ه عن�وان مخاطب به حس�اب 
نمي آوريم؟ 

بله، آيه بسيار پرمعنايي در قرآن وجود دارد كه مي فرمايد: أتَأَْمُرُونَ 
النَّاسَ باِلبِْرِّ وَ تنَْسَوْنَ أنَفُْسَكُمْ / آيا مردم را به نيكي دعوت مي كنيد 
و خود را فراموش مي كنيد؟ خيلي آيه زيبايي است. ما چرا خودمان 
را به عنوان ابژه و مخاطب امر به معروف و نهي از منكر به حس��اب 

نمي آوريم؟ چون خودمان را فراموش كرده ايم. 
چرا خودمان را فراموش مي كنيم؟ 

چون مدام، خود را در جهان بيرون و در امور ظاهري جس��ت وجو 
مي كنيم، بنابراين خود و خويشتن در غبار اين ظاهرگرايي فراموش 

مي شود. اصلً علت اينكه ما در بس��ياري از اين امور به نتايج لازم 
نمي رس��يم، به خاطر اين اس��ت كه آن صلح، نيكي و خير در ما 
اتفاق نيفتاده اس��ت، چون ديگران را به ياد مي آوريم اما خود را به 

ياد نمي آوريم. 
انگار خودمان در خانه چي�زي نداريم و تازه ميهماني 

هم مي دهيم. 
بله، براي ما اين مثال محس��وس اس��ت كه وقتي چيزي در خانه 
نداريم، ميهماني و دعوت ديگران موضوعيتي ندارد، اما وقتي پاي 
اخلق و معنا به ميان مي آيد، اين مثال براي ما وضوحي ندارد. اثر 
معرفتي و واقعي امر به معروف زماني جلوه گر مي شود كه ما بهره اي 

از آن غذاهاي معنوي و طعام هاي روحاني برده باشيم. 
راه چاره چيست؟

ما بايد ساحت هاي متافيزيكي دين را برجسته كنيم، يعني اذهان 
را آرام آرام از اين محسوس گرايي به سمت وراي محسوسات سوق 
دهيم، در صورتي كه ما س��احت هاي متافيزيك��ي را هم فيزيكي 
جلوه مي دهيم، مثلً وقتي پاي معاد به ميان مي آيد، باز به گونه اي 
عمل مي كنيم كه معاد بعد فيزيكي به خود مي گيرد، مثلً معاد را 
در عسل و زن مي بينيم. درست است كه انسان يك ساحت مادي 
دارد و در اين س��احت مادي محسوسات ادراك مي شوند، درست 
است كه علم حضرت عباس)ع( براي ما بيشتر ملموس است تا خود 
خداوند، چرا؟ چون از خداوند تصوير نداري��م اما مي توانيم از علم 

تصويري داشته باشيم، اتفاقاً دين آمده است قدري ما را به جلوتر 
ببرد. ش��ما ببينيد در عالم حقوق و جرم شناسي، محدوديت هاي 
همين حس گرايي حاكم اس��ت. حقوق و قضاوت زماني با ش��ما 
س��روكار پيدا مي كند كه شما چيزي را س��رقت كنيد يا كسي را 
بدزديد اما وقتي غيبت مي كنيد چه؟ وقتي دروغ مي گوييد؟ وقتي 
نيشخندي مي زنيد و مسخره مي كنيد چه؟ اينجا اغلب علم حقوق 
و قضاوت ساكت هستند اما دين ساكت نيست، چون دين به وراي 
اين ظاهر توجه دارد و مي خواهد ما را قدري از اين وضعيت جلوتر 
ببرد. دين، دروغ و غيبت را نمي تواند عادي جلوه دهد، چون عادي 
نيست، چون چشمي كه دين با آن به دروغ يا غيبت نگاه مي كند، 
چشم گرفتار در محسوس��ات نيست. ش��ما ببينيد دروغ، روزه را 
باطل مي كند، اما سرقت روزه را باطل نمي كند، يعني دين به دروغ 

حساس تر است، چون همه كجي ها از همان دروغ برمي خيزند. 
پس مي توان گفت ما در تربيت اخلاقي نتوانس�ته ايم 

يك هاضمه فراگير و آگاهي وسيع ايجاد كنيم. 
چندي پيش در انجمن روان شناسي ايران سخنراني داشتم. آنجا 
جامعه ژاپن و ايران را در تربيت اخلقي باهم مقايسه كردم و گفتم 
چرا گزاره هاي معنوي در جامعه اي مثل ژاپن جواب مي دهد و مثلً 
وقتي كسي به تعهدات خود عمل نمي كند، واقعاً دچار شرمساري 
مي شود اما ما در جامعه ايران چنين چيزي را نمي بينيم؟ علت امر 
اين اس��ت كه ما جزاي معنوي را طوري به تصوير كش��يده ايم كه 
همواره يك ديگري، ما را عذاب مي دهد و نكته اين است كه وقتي 
ش��ما ديگري را عامل عذاب خود مي دانيد، هم��واره به دنبال آن 

هستيد كه بالاخره مفري براي خلصي از اين عذاب پيدا كنيد. 
از كه بگري�زي؟ از خود؟  اي محال / از چ�ه بربايي؟ از 

حق؟ اي وبال... 
خب ما اين معرفت ديني را به اين وضوح نتوانسته ايم ايجاد كنيم 
كه اين خداوند بيرون از شما نيست كه انكار كنيد و از او بگريزيد. 

از درون تان شما را مي بيند. 
بله، وقتي شما متوجه شديد ديگري شما را عذاب نمي دهد بلكه عذاب 
از درون شماست، آن حالت خودشرمساري پديد مي آيد. چرا مثلً در 
فرهنگ ژاپن، دروغ تا اين حد شرم آور است؟ چرا عمل نكردن به تعهد 
اجتماعي تا اين حد عذاب آور اس��ت؟ طوري كه شهردار خودكشي 
مي كند؟ چون آنها توانسته اند آن حالت خودابژگي را پديد بياورند، 
چون اي��ن خودمخاطبي و خودابژگي پديد آم��ده، آن فرد نمي تواند 
دچار خودفريبي ش��ود و چون خودش را فري��ب نمي دهد، طبيعتاً 
ديگران را هم فريب نخواهد داد. همچنان ك��ه عرض كردم چون ما 
اينطور به تصوير كش��يده ايم كه انگار ديگري شما را عذاب مي دهد، 
دچار خودفريبي مي ش��ويم و مي خواهيم آن ديگ��ري را به اصطلح 
قال بگذاري��م. خدا رحمت كند ش��هيد مطهري را، رض��وان خدا بر 
او باد. ايش��ان در بحث تقوا مي گويند: تقوا ترس از خدا نيس��ت. اين 
نيست كه شما از كسي بترس��يد. تقوا، خودپرهيزي است. تقوا يعني 
خودت به خودت متعهد بماني، نه يك Other Man – آدرمن – يا 
يك ديگري. وقتي ما نمي توانيم تقوا را به درس��تي معرفي كنيم، در 

واقع مهار از درون فرد به آن آدرمن منتقل مي شود. 
ش�ما مي گوييد ديندار حقيقي اصال�ت رفتار خود را 
از درون خ�ود مي گيرد و خداوند را ه�م در قلب خود 

درك مي كند. 
مگر ما در بيان معصوم)ع( نداريم كه من عرف نفسه فقد عرف ربه/ 
شناخت خود و ش��ناخت خداوند جداي از هم نيس��تند، بنابراين 
وقتي خود، شناسايي نمي شود، به تبع آن خداوند هم در نهايت به 
عنوان يك ديگري يا آدرمن شناسايي مي شود. وقتي شما خودتان 
را شناسايي مي كنيد، دروغ نمي گوييد و اين دروغ نگفتن، متصل 
به آن تقواي واقعي اس��ت، يعني آن حالت خودپرهيزي، نه ترس 
از يك آدرمن، از طرفي وقتي كاري مي كنيد آن كار باز به اصالت 
دروني شما متصل است، نه اينكه من اين كار را مي كنم تا مثلً در 

چشم فلني عزيز شوم. 
س�عدي در گلس�تان حكاي�ت جالب�ي در اي�ن باره 
دارد: »زاهدي ميهمان پادش�اهي بود، چون به طعام 
بنشس�تند كمتر از آن خورد ك�ه ارادت او بود و چون 

به نماز برخاستند، بيش از آن كرد كه عادت او، تا ظن 
صلاحيت در حق او زيادت كنند، چون به مقام خويش 
آمد، س�فره خواس�ت تا تناولي كند. پس�ري صاحب 
فراست داشت، گفت:  اي پدر! باري به مجلس سلطان 
در طعام نخوردي؟ گفت: در نظر ايشان چيزي نخوردم 
كه به كار آي�د، گفت: نم�از را هم قضا ك�ن كه چيزي 
نكردي كه به كار  آيد.« توصيف سعدي از عمل اين زاهد 
ظاهرگرا يا به قول حافظ ظاهرپرست برايم جالب است: »تا 
ظن صلاحيت در حق او زيادت كنند. « اين يعني نخس�ت 
اينكه ابزار شناختي اين زاهد همچنان ظن و پندار است و 
دوم اينكه خودش براي خودش ثابت شده نيست و به قول 
شما مي خواهد خود را به يك آدرمن يا ديگري متصل كند، 
يعني خودش در چش�م خودش گرامي نيست، چون اصلًا 
خودي آنجا شناسايي نشده اس�ت، بنابراين مي خواهد به 

چشم پادشاه بيايد. 
اين حكايت مي خواهد به اين قضيه بپردازد كه وقتي تعهد به درون گم 
مي شود، شما در بيرون سرگردان مي شويد. مي خواهم بگويم اين فقط 
يك صحنه از زندگي اين زاهد اس��ت، روزهاي ديگر او هم به همين 
آش��فتگي خواهد بود، حتي اگر اين طور عيان و آشكار نباشد. وقتي 
اين اتفاق مي افتد، آن وقت نه غذا خوردن تان يك غذا خوردن واقعي 
است نه عبادت تان و نه هيچ كدام از رفتارهايي كه از شما سر مي زند، 
چون اين كارها را براي رضايت اي��ن و آن انجام مي دهيد، پس تعهد 
به درون خيلي مهم و اساسي است. شما وقتي اين تعهد به درون را از 
دست مي دهيد، اعمال و رفتار شما تحت تأثير و كنترل بيروني قرار 
مي گيرد، پادش��اه يا قانون يا دوربين است كه شما را كنترل مي كند 
اما شما مترصد هستيد، جايي برويد كه آن دوربين خاموش باشد يا 
بتوانيد قانون را دور بزنيد، حتي اگر قانون را مراعات كنيد، به خاطر 
جبر بيروني است و اگر اندك فرصتي پيدا كنيد، از آن عدول خواهيد 
كرد. من از جامع��ه ژاپن مثال مي زنم، به خاطر اين نيس��ت كه مثلً 
بگويم آنها فلن و بهمان هستند، نه! به خاطر اين است كه بگويم آنها 
توانسته اند اين مفاهيم را در جامعه خود نهادينه و دروني كنند. مثلً 
نخست وزير قبلي ژاپن، زمان معارفه خود را به يك دقيقه مي رساند، 
چون مي گويد ژاپن به خاطر جلس��ه معارفه نخست وزير نبايد دچار 
عقب ماندگي ش��ود، اين يعني او چنان تربيت ش��ده است كه نيازي 
نمي بيند خودش را با س��خنان خودش به اثبات برساند. خب چرا ما 

نبايد اين را تقوا نبينيم؟ 
ما آيات زيادي در اصلاح رفتاري م�ان داريم اما انگار 
انرژي آنه�ا را نمي خواهيم يا نمي تواني�م آزاد كنيم، 
مثلًا در قرآن آيه اي داريم ك�ه مي گويد ان  الله يدافع 
عن الذين آمنوا. اين يعني وقت خودت را براي دفاع از 
خودت تلف نكن. اگر تو در مسير راستي و حق باشي، 
زندگي، منش و كنش تو بهترين دفاع از تو خواهد بود 
و خداوند مدافع تو خواهد بود. ما اين همه را داريم اما 

از آنها بهره اي نداريم. 
به خاط��ر اينكه رويك��رد ما به الهي��ات، جهان محوري اس��ت نه 
جان محوري. ما اين آيه را داريم كه ل��م تقولون ما لا تفعلون / چرا 
چيزي را مي گوييد كه به آن عمل نمي كنيد؟ اما چون رويكرد ما به 
گونه اي است كه آن تعهد به خويشتن در جامعه شكل نمي گيرد، 
آدم هاي زيادي را مي بينيم ك��ه ميان گفتار و رفتار آنها ش��كاف 

زيادي وجود دارد. 
اينكه مي گوييد رويكرد ما ب�ه الهيات جهان محوري 

است، يعني چه؟
وقتي ما خدا را »آدرمن« يا ديگري شناختيم، خواه ناخواه خداوند 
را در جهان جس��ت وجو مي كنيم، نه در درون مان و اين برخلف 
رويك��رد پيامبر)ص( و ائمه اطهار)ع( اس��ت. اصلً فلس��فه نماز و 
نيايش- اينكه س��فارش شده اس��ت در اين عبادت ها حضور قلب 
داشته باش��يد-  به خاطر اين اس��ت كه ما از جهان به سمت جان 
برگرديم. آيه قرآن مي گويد: فَاسْعَوْا إلِىَ ذِكْرِ الَلّهِ وَ ذَرُوا البَْيْعَ. انگار 
كه بگويد از بيرون به درون برگرديد. خريد و فروش- بيرون- را رها 
كنيد و به ياد حق برگرديد. از نقش ها و نقشه هايي كه مي كشيد، 
فاصله بگيريد تا واقف به خويش��تن واقعي و آن خلوتي شويد، اما 
وقتي دقت مي كنيد، مي بينيد كه ما نمي توانيم خريد و فروش را 
رها كنيم، يعني سر نماز ايستاده ايم اما همچنان در سرمان خريد 

و فروش مي كنيم. 
همچنان غوغايي در سرمان برپاست. چرا؟

چون اصلً دين بايد از درون تو بجوش��د، دين يك جوشش دروني 
اس��ت نه يك خروش بيروني. ش��ما در قرآن مي بيني��د كه منطق 
جاهلن اين است كه ما بر دين آبا و اجدادي مان هستيم و قرآن اين 
منطق را مورد نكوهش قرار مي دهد، اين يعني شما بايد يك درك و 
دريافت قلبي و دروني نسبت به اين قضيه داشته باشيد، وگرنه دين 
براي شما كار نخواهد كرد. امام علي)ع( مي فرمايد: من خدايي را كه 
نبينم، پرستش نمي كنم. معلوم است كه اين ديدن، ديدن با چشم 
نيست، چون خداوند ماده نيس��ت، پس اين چشم قلب انسان است. 
چنين انساني وقتي خداوند را چنين لطيف در خود يافته است، اين 
انسان در بيابان و دور از چشم همه هم باشد، گناه نمي كند، چون اين 
دين ديگر يك عقيده خشك و تحميل شده از بيرون و مرام متعصبانه 
نيست، بنابراين متصل به يك حالت بازدارنده است، در حالي كه اين 
بازدارندگي به دوربين هاي ناظر يا كنت��رل اجتماعي برنمي گردد. 
اساس��اً در روايات اهل بيت)ع( دين مكشوف درون است نه تحميل 
بيرون. دين، تبيين درون است. حديثي از امام علي)ع( در نهج البلغه 
داريم كه پيامبران آمدند دفائن عقول را استخراج كنند. عين عبارت 
امام علي)ع( اين است: وَ يثِيرُوا لهَُمْ دَفَائنَِ العُقُول. مثل اين مي ماند 
كه دفينه هايي از عقل، خرد و حكمت در درون آدم ها وجود دارد، اما 
آنها نسبت به وجود اين معادن در خود بي خبر هستند. مثل معادن 
كاني ها و فلزات كه ما در طبيعت مي بينيم. خود معدن نسبت به آنها 
بي خبر است، اما خبره هايي وجود دارند كه اين مواد باارزش را در آن 

معادن تشخيص مي دهند و نسبت به استخراج آنها مبادرت مي كنند. 
پيامبران و انبيا)ع( از نگاه امام علي)ع( كساني هستند كه دفينه ها 
و معادن خرد و عق��ل را در آدميان ديده  و ش��ناخته اند و به آدميان 
كمك مي كنند اي��ن دفينه ها را در خود به ظهور و تجلي برس��انند. 
امام علي)ع(در آن بيان نوراني بر اي��ن حقيقت تصريح دارند كه در 
حقيقت پيامبران)ع(، مرام و مسلك تازه اي علوه بر آنچه در فطرت 
و جان آدميان به وديعه نهاده شده بود، نياوردند، بنابراين مي توان به 
صراحت گفت دين، جوششي دروني است و پيامبران)ع( برنامه اي 

براي تحميل دين به آدميان نداشتند. 
به نظر مي رسد اين همان نقطه مميزه اي است كه گاهي 
بخش�ي از ما دينداران آن را از ياد مي بريم يا اينطور 
بگويم كه گاهي گم�ان مي كني�م، ديندارانه و موجه 
رفتار مي كني�م، در حالي كه ب�ه بدفهمي خود رنگ و 

لعاب ديني مي زنيم. 
اگر شما طوري دين را جلوه داديد كه انگار دين تحميلي از بيرون 
است، معلوم اس��ت كه اين كنش با مقاومت جامعه مواجه خواهد 
شد، چون خداوند انسان ها را صاحب اختيار آفريده است. اگر قرار 
بود همه آدميان به يك گونه بينديش��ند، آي��ا پديدآوردن چنين 
موجودي براي خداون��د امكانپذير نبود؟ تن��وع در ادراك و فهم 

بخشي از واقعيت خلقت آدميان است. 
و مي بينيم كه پيامبران و اوليا)ع( چگونه با آرامش به 
سخنان مخالفان خود گوش مي دادند. قرآن مي گويد: 
مشركان به پيامبر)ص( لقب اذن داده بودند، از بس كه 

پيامبر)ص( با آرامش به سخنان آنها گوش مي داد. 
مهم ترين نكته در اين باره نخست اين است كه ما فهم درستي از 
دين و رفتار ديني داش��ته باش��يم و دوم اينكه اين فهم را نه لزوماً 
با لفظ كه با رفتار خود اش��اعه دهيم. خب خيلي فرق مي كند كه 
من خداوند را در اعماق قلب خود درك كنم، در آن صورت وقتي 
فرايض ديني را به جا مي آورم، اين حس را ندارم كه اين فرايض را 
براي يك ديگري به نام خداوند به جا مي آورم، چون الان تحت تأثير 
يك نگرش غلط اين تفكر گاهي در جامعه ما وجود دارد كه چرا من 
بايد نماز بخوانم؟ چرا بايد روزه بگيرم؟ چرا بايد جهاد كنم و اين را 
با همان لحن و محتواي��ي مي گويند كه در آن خداوند يك ديگري 
اس��ت و اين ش��بهه برمي گردد به اينكه ما خداوند را يك ديگري 
معرفي كرده ايم. آيه قرآن مي گويد: وَ إذِا سَأَلكَ عِبادي عَنِّي فَإنِيِّ 
قَريبٌ أجُيبُ دَعْوَةَ الدّاعِ إذِا دَعانِ. در واقع قرآن خداوند را نزديك 

معرفي مي كند. 
ام�ا م�ا اص�رار داري�م او را دور معرفي كني�م. مولانا 
مي گويد: تو مگو ما را بدان ش�ه بار نيست/با كريمان 

كارها دشوار نيست.
همين طور اس��ت. امام علي)ع(مي فرمايند: صدق��ه قبل از اينكه 
به دس��ت نيازمند برسد، به دست خداوند مي رس��د. قبل از اينكه 
نيازمند لذت بب��رد، تو آن بهجت و ش��ادي را در اعماق قلب خود 

ادراك مي كني، در حقيقت خدا در اعماق درون توست. 
بيان لطيف قرآن درباره قرض دادن هم براي من خيلي 
شگفت و زيباست. ما مي دانيم كه خداوند بي نياز است، 
اما خداوند از ي�ك بيان لطيف اس�تفاده مي كند: چه 

كسي است كه به خداوند فرض نيكو بدهد. 
چون ما از آن خويش نيس��تيم، از آن او هس��تيم. ان��ا لل و انا اليه 
راجعون و اگر ش��يريني اي��ن آيه را بچش��يم، دلباخت��ه و پاكباز 
مي ش��ويم. ما متعلق به او هس��تيم، بنابراين مي بينيد كه قرآن از 
چنين تعبيراتي استفاده مي كند و اين همه در حالتي روي مي دهد 
كه ما عميقاً ادراك كنيم كه خدا يك ديگري نيس��ت كه اگر خود 
را در او فنا كنيم، اين به معناي فناي من باش��د، بلكه من به او بقا 
خواهم يافت. انالل و انا اليه راجعون، يعن��ي ما تعارضي با خداوند 

نداريم و خدايي بايد باشد كه من نيز باشم. 
درك صميمانه خداوند و ارتب�اط برقراركردن با او در 
فضاي نيايش هاي خودماني همچنان كه در مثنوي هم 
رگه هايي از اين ادراك را داريم، في المثل در حكايت 
موسي و شبان به نظر مي رس�د بتواند فضاي جامعه و 

نگرش ديني ما را تلطيف كند. 
الهيات ما بيشتر از آنكه رويكرد به جان داش��ته باشد، رويكرد به 
بيرون- جهان- دارد. در الهيات ما به طور معمول بحث اين است 
كه خدا كجاس��ت؟ اول و ابتداي خلقت چگونه بود؟ آخر دنيا چه 
خواهد شد؟ ملئكه چيست؟ عزرائيل چيست؟ يعني به طور مرتب 
و مداوم سوژه شناخت را در ديگري جست وجو مي كنيم كه جهان، 
خلقت و ملئكه هس��ت، اما هيچ گاه نمي پرسيم كه من چه كسي 
هستم؟ ما خودمان چه كسي هستيم؟ چرا اين اتفاقات مي افتد؟ 
به خاطر اينكه رهيافت ما ش��ناخت جهان بوده است، نه شناخت 
جان، حال آنكه در مكتب اهل بيت)ع( آنچه خاستگاه شناخت قرار 
مي گيرد، جان است كه: من عرف نفسه فقد عرف ربه. در انكشاف 

درون خودمان است كه ما به كشف خداوند مي رسيم. 
مي توانيم اي�ن را بگوييم كه مقدم�ه جهان فهمي، 

جان فهمي است. اساس�اً ما بيرون، آدميان، 
جهان و روابط بيرون از خودمان را زماني 

به درستي متوجه مي شويم كه پيش تر 
آن ابزار شناخت كه خودمان هستيم، 

به درستي شناسايي شده باشد. 
همين طور است. اين همه آش��وب، دعوا و 
كش��مكش كه در جامعه م��ا و جوامع ديگر 

وج��ود دارد و رفتارهاي غل��ط، ناپخته 
و انحرافات ناش��ي از اين است كه ما 
بيشتر از آنكه متوجه خودمان باشيم، 
متوجه بي��رون از خودمان هس��تيم. 

بيش��تر از آنكه درباره خودم��ان تفحص و 
كنجكاوي به خرج دهيم، مي خواهيم درباره 

ديگران كنجكاوي و آنها را شناسايي كنيم. در كنش هاي ديني ما، 
ش��ما يك دوآليته و دوگانگي ميان حق الناس و حق الل مي بينيد. 
مي بينيد كه فرد نسبت به حق الناس حساس است، اما حساسيتي 
به حق الل ن��دارد، در صورتي ك��ه اين دوگانگي مي��ان حق خدا و 
حق الناس كاملً نادرست و بي پايه است. اساس��اً مردم در امتداد 
خداوند هس��تند و خدا در جان هاي مردم اس��ت. م��ن زماني كه 
احس��اس كنم وقتي مال م��ردم را مي خورم و ضاي��ع مي كنم، به 
خداوند هم ظلم كرده ام، در آن صورت اين دوآليته برطرف خواهد 

شد. 
در واقع از نگاه ش�ما زماني الهيات براي ما كار خواهد 
كرد ك�ه ما آن را يك ديگ�ري به حس�اب نياوريم. در 
واقع الهيات را نه به عنوان دانستگي، فشار اجتماعي 
يا حكومت�ي و امري بيروني كه ي�ك حقيقت در قلب 

خود بيابيم. 
اساساً اينكه ما امروز حس مي كنيم اين نوع از الهيات براي آدم هاي 
جامعه ما خودتعهدي به ارمغان نياورده است، به خاطر اين است كه 
ما آن را در بيرون از خود جست وجو كرده ايم، حتي شما مي بينيد 
كه ثواب و گناه را در بيرون و در دست ديگري جست وجو مي كنيد، 
اما وقتي نگاه الهياتي ش��ما نه جهان محور كه جان محور باش��د و 
افراد با چش��م و ادراك خود در پيوند با اين الهي��ات قرار بگيرند، 
در آن صورت خلوت آنها در نقطه مقابل ب��ا حضور اجتماعي آنها 

نخواهد بود. 
چون به خلوت مي روند آن كار ديگر مي كنند. 

خب اگر الهيات را نه ب��ه عنوان يك تعهد به بي��رون كه به عنوان 
تعهد به درون شناخته بودند، بيش از آنكه به ديگران تعهد داشته 
باشند و آن هم تعهد مبتني بر كنترل كننده هاي بيروني، به خود 

متعهد مي بودند. 
در واقع انسان الهي يك انسان اصيل است. 

مس��لماً همينطور اس��ت، چون قوه خرد، تأمل و انديشه ورزي را 
در خود فعال كرده اس��ت و اگر عبادتي را هم به جا مي آورد، اين 
به جا آوردن متكي به آن تأمل و خرد و درون نگري است، بنابراين 
پايه هاي محكمي در فرد دارد نه اينكه ش��كلي از تقليد يا ميراث 
نسلي و عقايد دگم و بي روح باشد، در غير اين صورت اين عقيده با 

وزش اندك باد مخالفي دچار تزلزل خواهد شد. 
انگار ما طوري زندگي مي كنيم كه ارتباطي با خودمان 
نداريم. ارتباط ما با آن خويشتن خودمان، با آن فطرت 

قطع شده است. 
آفرين! ما آن خودابژگي و خودفهمي را در دينداري خود از دست 
داده ايم، بنابراين گمان ما اين است كه يكسري دستورات در دين از 
بيرون به ما داده مي شود و طبيعي است كه بسياري از افراد در برابر 
اين دستورات ديگري و بيگانه و دور از خود مقاومت نشان دهند، اما 
اگر رهيافت ما در دينداري به گونه اي باشد كه افراد به اين ادراك 
برسند كه اين توصيه ها، دس��تورها و فرايض از خود زلال آنها، از 

دلسوزترين، مهربان ترين و خردگراترين بخش وجود آنها نشئت 
گرفته و جوشيده است و اين را به عينه لمس كنند، در آن صورت 
مقاومتي كه گاه نسبت به دستورات ديني در جامعه مي بينيم، از 
ميان خواهد رفت. در واقع آدم ها دين گريز نيس��تند، گريز آنها از 
آن تصويري است كه ما از دين در ذهن آنها ساخته ايم، مثلً وقتي 
آدم ها ادراك كنند كه كار خوب منتهي به خود آنها مي شود و ظلم 
به ديگران، ظلم به خودشان است، شكل و رنگ كنش هاي آنها در 

ساحت هاي مختلف جامعه تغيير مي كند. 
سؤال من اين است كه اگر ما بخواهيم الهيات كاربردي 
و مؤثر در جامعه مان پياده ش�ود، چه كار زيرساختي 

بايد انجام دهيم؟
به نظرم مهم ترين كار اين اس��ت كه ما خلوتي را دوباره به آدم ها 
برگردانيم و كاري كنيم كه آدم ها با خل��وت خود، با آن جايي كه 
فجور و تقوا، خير و ش��ر به آنها الهام مي شود، آش��تي كنند. ما در 
جامعه مان اين خلوتي را از دس��ت داده ايم. شكل و نوع زندگي به 
هم ريخته فناوري زده هم به اين وضعيت دامن زده است. شما در 
مترو، ماشين، هواپيما، س��الن هاي انتظار و ميهماني ها آدم هايى 
را مي بينيد كه با خودش��ان راحت نيس��تند، بنابراين س��ريع به 
شبكه هاي اجتماعي، تلفن همراه و نظاير آن پناه مي برند. اين شايد 
يكي از وحشتناك ترين اتفاقاتي اس��ت كه براي بشر امروز افتاده 
است. در دين ما چقدر سفارش شده است كه شما ساعات شب را 
به راحتي از دس��ت ندهيد. چقدر سفارش شده است كه ساعات و 

دقايق طليي سحر را از دست ندهيد. 
حاف�ظ مي گويد دع�اي صب�ح و آه ش�ب/ كليد گنج 

مقصود است. 
واقعاً كليد گنج مقصود اس��ت، چون آن ساعات لحظه هايي است 
كه در آن قدري انسان از مش��غوليت ها و سروصداهاي روز، كارها 
و اش��تغالات روزمره فاصله گرفت��ه و آن گرد و غباره��ا خوابيده 
اس��ت، بنابراين مي تواند با خود خلوت كند. بس��ياري از اوليا)ع( 
و بزرگان به ما توصيه كرده اند به راحتي اين س��اعات را از 
دست ندهيم، اما وسايل فناوري در جهان امروز 
بهترين و طليي ترين اوقات انسان را از او 
مي گيرند. افراد در ساعات پاياني شب 
در ش��بكه هاي اجتماعي هستند 
و اين س��اعات طليي از دست 
م��ي رود، بنابراين س��اعات 
سحر هم به راحتي از دست 
مي رود يا حتي اگر به خاطر 
وظايف و مس��ئوليت ها فرد 
بيدار شده اس��ت، به خاطر 
كمبود خ��واب عملً حس و 
حالي نس��بت به اين ساعات و 

دقايق روحبخش ندارد. 

عبارت زيباي�ي از پيامبر)ص( وج�ود دارد كه الَلَّيلُ 
رْهُ بمَِنَامِك وَالنَّهَ�ار مُضْي فَلَا تكُدِرْهُ  طَويلٌ فَلَا تقَُصِّ
بآِثامِك. ش�ب طولاني است، آن ش�ب طولاني را با 
خواب كوتاه نكن و روز روشن است، روز روشن خود 
را با خطاهايت كدر و تيره مس�از. مولانا تفسيري بر 
اين عبارت پيامبر)ص( نوش�ته و گفته است: »شب 
دراز اس�ت از به�ر راز گفت�ن و حاجات خواس�تن، 
بي تشويش خَلق و بي زحمت دوس�تان و دشمنان، 
خلوتي و سلوتي حاصل ش�ده و حق تعالي پرده فرو 
كش�يده تا عمل ها از ريا مصون و محروس باش�د و 
خالص باش�د لله تعالي و در ش�ب تيره مرد ريايي از 
مخلص پيدا ش�ود، ريايي رسوا ش�ود در شب. همه 
چيزها به شب مستور شوند و به روز رسوا شوند. مرد 
ريايي به شب رسوا شود. گويد چون كسي نمي بيند 
از بهر كه كنم؟! مي گويندش كه كسي مي بيند، ولي 

تو كسي نيستي تا كسي را بيني.«
واقعاً چقدر م��ا گنجينه ب��اارزش در اختيار داريم و افس��وس كه 
بهره چندان��ي از اين ذخاي��ر نمي بريم. خداون��د در قرآن خطاب 
به پيامبر)ص( مي گوي��د: يا ايه��ا المزمل قم اللي��ل الا قليل. راز 
اينكه پيامبر)ص( مي توان��د آن بارهاي س��نگين روز را متحمل 
ش��ود، به خاط��ر آن خلوت ه��اي ش��بانه و آن راز و نيازه��ا و آن 
شب زنده داري هاست، همچنان كه پيامبر)ص( مي فرمايد: أبيت 
عند ربي يطعمني و يسقيني. من نزد خداوند خويش بيتوته كرده ام 

و او به من مي خوراند و مرا سيراب مي كند. 
در واقع مي ت�وان گفت خلوتي، خوراك روح انس�ان 

است. 
بله س��خن پيامبر)ص( هم ناظر به چنين حقيقتي است. اين طور 
نبوده كه پيامب��ر)ص( بگويند من به رس��الت مبعوث ش��ده ام و 
پيامبر هستم و شب را از دس��ت دهند. در آن ساعات خلوت شب، 
پيامبر)ص( روح خويش را جل مي دهند و ما كه پيروان او هستيم، 
راهي نداريم جز اينكه به اين خلوتي، سحر و شب برگرديم و شب 
را از چنگ غريبه هاي درون و بيرون خود بگيريم و سبك زندگي 
خود را تا حد امكان به گونه اي تنظيم كنيم كه اين خلوتي از دست 
نرود. انسان امروز انساني اس��ت كه از خود غافل شده است. رنگ 
و لعاب فناوري ها چشم، هوش و گوش انس��ان امروزي را تسخير 
كرده است. درست اس��ت كه ما جنبه هايي از اس��تعداد آدمي را 
پرورانده ايم و پيشرفت هايي در زندگي بشر شكل گرفته است، اما 
انسان به همان اندازه و بيشتر دچار خسارت هاي روحي شده است. 
وقتي انسان خويشتن خويش را نشناسد، آن پيشرفت ها در نهايت 
نمي تواند او را در مسير رشد حقيقي و اصالت واقعي خود قرار دهد. 
مثل اين است كه شما دست و پاي خود را با وسايل پيشرفته تري 
 بس��ته باش��يد. مثل اين اس��ت ك��ه در زنداني حض��ور داريد كه 

ديجيتالي است.

 گفت وگو با دكتر يحيي جهانگيري سهروردي
مبلغ بين المللي

جان»الهيات«راگرفتهايم
  حسن فرامرزي

چرا ما هنوز در كنش هاي ديندارانه خود به توازن نرسيده ايم؟ 
چ�را بخش هاي�ی از جامع�ه ب�ه مفه�وم واقعي كلم�ه بوي 
دي�ن نمي دهد؟ چ�را گاه�ي در برخي امور حساس�يت هاي 
دست وپاگيري با ماست اما در كلان امور چنان ورود و خروج 
مي كنيم كه معرف�ت ديني در آنجا هيچ حضور قابل لمس�ي 
ندارد؟ چرا دينداري ما بيش�تر از آنكه به جان و رواني گرم و 
گرامي شبيه باشد، به پوست شباهت دارد و اين نوع از دينداري 
سطوح كلان رفتارها و كنش هاي ما در جامعه را دربرنمي گيرد؟
گفت وگ�وي م�ا ب�ا حجت الاسلام و المس�لمين يحي�ي 
جهانگيري س�هروردي، دكتراي شيعه شناس�ي از دانشگاه 
اديان و مذاهب، مبلغ بين المللي و مديركل ارتباطات علمي 
و بين المللي دانش�گاه مذاهب اسلامي كنكاشي براي يافتن 

پاسخ يا پاسخ هايي به اين سؤالات است.

به نظرم مهم ترين كار اين است كه ما خلوتي را دوباره به آدم ها برگردانيم و 
كاري كنيم كه آدم ه�ا با خلوت خود، با آن جايي كه فجور و تقوا، خير و ش�ر 
به آنها الهام مي ش�ود، آش�تي كنند. ما در جامعه مان اين خلوتي را از دست 
داده ايم. ش�كل و نوع زندگي به ه�م ريخته فناوري زده ه�م به اين وضعيت 
دامن زده است. شما در مترو، ماشين، هواپيما، سالن هاي انتظار و ميهماني ها 
آدم هاي�ی را مي بينيد كه با خودش�ان راحت نيس�تند، بنابراين س�ريع به 
ش�بكه هاي اجتماعي، تلفن همراه و نظاير آن پناه مي برند. اين ش�ايد يكي 
از وحشتناك ترين اتفاقاتي است كه براي بشر امروز افتاده است. در دين ما 
چقدر سفارش شده است كه شما ساعات شب را به راحتي از دست ندهيد. 
چقدر سفارش شده است كه ساعات و دقايق طلايي سحر را از دست ندهيد

آدم ها فكر مي كنند قاتل كسي است كه 
چاقو را در شكم كسي فرو كند و خون 
او را بريزد. چرا اين طور فكر مي كنند؟ 
چون فقط به محسوسات نگاه مي كنند. 
وقتي فعل كش�تن را مي شنوند، چون 
حيات را در قلمرو جسم مي دانند و جز 
آن قلمرو را در جاي ديگري جست وجو 
نمي كنند، سريع به همان قلمرو توجه 
مي كنند، اما اگر ما قدري از محسوسات 
جلوتر مي رفتيم و حيات اصيل و واقعي 
آدم ها را به روح و روان آنها مي دانستيم، 
در آن صورت مي فهميديم كه مي توان با 
تيغ تهمت و غيبت هم كس�ي را كشت

وقتي شما متوجه ش�ديد ديگري شما 
را عذاب نمي دهد بلكه عذاب از درون 
شماس�ت، آن حالت خودشرمس�اري 
پدي�د مي آيد. چ�را مث�لًا در فرهنگ 
ژاپن، دروغ تا اين حد ش�رم آور است؟ 
چرا عمل نك�ردن به تعه�د اجتماعي 
تا اين حد عذاب آور اس�ت؟ طوري كه 
شهردار خودكشي مي كند؟ چون آنها 
توانس�ته اند آن حال�ت خودابژگ�ي را 
پديد بياورند، چون اين خودمخاطبي و 
خودابژگي پديد آمده، آن فرد نمي تواند 
دچار خودفريبي ش�ود و چون خودش 
را فريب نمي دهد، طبيعت�اً ديگران را 
ه�م فري�ب نخواه�د داد. همچنان كه 
عرض كردم چون ما اينط�ور به تصوير 
كشيده ايم كه انگار ديگري شما را عذاب 
مي دهد، دچار خودفريبي مي ش�ويم و 
مي خواهيم آن ديگ�ري را به اصطلاح 
قال بگذاريم. خدا رحمت كند ش�هيد 
مطهري را، رضوان خدا بر او باد. ايشان 
در بحث تق�وا مي گويند: تق�وا ترس از 
خدا نيست. اين نيست كه شما از كسي 
بترسيد. تقوا، خودپرهيزي است. تقوا 
يعني خودت به خودت متعهد بماني، نه 
ي�ك Other Man – آدرمن – يا يك 
ديگري. وقتي ما نمي تواني�م تقوا را به 
درس�تي معرفي كنيم، در واقع مهار از 
درون فرد به آن آدرمن منتقل مي شود
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